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فرونشست زمین، پدیده ناگواری است که به دست انسان 
در طول سال های متمادی به وقوع پیوسته و هر روز خطرات 
بیشتری را درپی دارد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از 
البرز، فرونشســت زمین، پدیده ای زیست محیطی است که 
در ســال های اخیر به چالشی تبدیل شــده و بنا بر تعریف 
یونسکو، فرونشســت عبارت است از فروریزش و یا نشست 
سطح زمین که به علت های متفاوتی در مقیاس بزرگ روی 
می دهد.فرونشست زمین به دلایل متفاوتی رخ می دهد که از 
جمله مهم ترین آن ها می توان به برداشت بی رویه از آب های 
زیرزمینی اشاره کرد که در نتیجه  این برداشت های بی رویه 
آب، سطح زمین شکاف عمیقی پیدا می کند.البته فرونشست 
زمین ممکن است به دلایل دیگری از جمله حوادث طبیعی 
مانند زمین لرزه، فرســایش و تشکیل گودال، برداشت بی 
رویه نفت و گاز، حفر تونل، شیوه های نادرست کشاورزی و 
آب شــدگی یخ ها نیز ایجاد شود.در سال های اخیر به دلیل 
کاهش بارش ها و خشکسالی خطر فرونشست زمین افزایش 
پیدا کرده، زیرا مناطق مستعد خشکسالی بیشتر در معرض 
خطر هســتند و احتمال ترک خوردن زمین  در این مناطق 

بیشتر است.
مهدی اســماعیلی بیدهندی، عضو هیات علمی دانشگاه 
تهران و کارشناس محیط زیست می گوید: فرونشست زمین 
معضل بزرگی برای نسل های آینده خواهد بود و همچنین 
تغییرات و خســارات زیاد و عواقب جبران ناپذیری را به بار 
خواهد آورد که آینده زمین و حیات بشــر نیز تحت الشعاع 
این تغییرات قرار خواهد گرفت.او می افزاید: پدیده فرونشست 
زمین شامل ۲ ریشه طبیعی و انسان است، در برخی مناطق 
دنیا سهم بیشتر در شکل گیری این پدیده متعلق به عوامل 
انسان ساخت و در مناطق دیگر سهم بیشتر متعلق به عوامل 
طبیعی اســت.فردین حکیمی، مدیــرکل حفاظت محیط 
زیســت البرز می گوید: پدیده فرونشســت زمین در اغلب 
دشــت های ایران در حال رخ دادن است، پدیده فرونشست 
با شروع خشکسالی ها و افزایش برداشت آب های زیرسطحی 
تشدید می شــود و در چند سال اخیر شتاب بیشتری پیدا 
کــرده و بر اســاس گزارش ها، در برخــی از مناطق اطراف 
تهران، میزان فرونشســت زمین به بیش از ۳۰ سانتی متر 
رسیده است.او می افزاید: مهمترین عامل فرونشست زمین 
در دشــت های ایران، اســتحصال بی رویه آب زیرزمینی و 
افت شــدید سطح آب زیرزمینی اســت و استفاده بی رویه 
از آب های زیرزمینی علاوه بر افت شــدید سطح سفره های 
آب زیرزمینی و فرونشســت دشت ها، بحران دیگری را نیز 
به صورت کانون های گرد و غبار پدید آورده است؛ موضوعی 

که در دشت های جنوبی استان کاملا آشکار است و در حال 
حاضر این دشت ها به عنوان کانون های داخلی مستعد برای 

انتشار گرد و غبار تلقی می شود.
برداشــت غیرمجاز و بی رویه آب از منابع زیرزمینی به 
مرور زمان اراضی البرز را به محل مستعدی برای فرونشست 
زمین بدل کرده اســت تا جایی که امروز فرونشست دشت 
اشتهارد و نظرآباد یک خطر جدی محسوب می شود.با توجه 
به وسعت ناچیز دشت های البرز و روند رو به رشد جمعیت و 
مهاجرت به استان، بر حجم برداشت از سفره های زیرزمینی 
افزوده شده و در نتیجه هر چه برداشت از آبخوان ها بیشتر 
شــود فضای خالی در زیرزمین هم بیشــتر خواهد شد که 
این امر منجر به فرونشســت می شود.بیشترین فرونشست 
در البرز مربــوط به حوالی جاده قدیم هشــتگرد به کرج، 
تنکمان و مرکز دشت هشــتگرد و مناطقی، چون نظرآباد 
اســت.همچنین در برخی مناطق شــهری مانند مهرشهر، 
کمال شهر و محمدشهر نیز شاهد فرونشست زمین هستیم.
متوسط فرونشست در البرز بین سه تا چهار سانتیمتر است، 
اما این نشست در مناطق شهری مثل مهرشهر و کمال شهر 
بین شش تا هفت ســانتیمتر و در دشت های غربی استان 
مثل نظرآباد بین ۲۷ تا ۲۸ ســانتیمتر برآورد شــده است.

فرهاد شیبک، فرماندار اشتهارد می گوید:  بیشترین آسیب 
زیست محیطی از ناحیه شهرستان بوئین زهرا استان قزوین 

بــه اراضی و ســفره های آب زیر زمینی منطقه  اشــتهارد 
وارد شده است و بررســی های میدانی بیانگر این است که 
بیشترین محدوده فرونشســت زمین مربوط به  شهرستان 
بوئین زهرا در همســایگی دشت اشــتهارد است.فرماندار 
اشتهارد می افزاید: در محدوده دشت های بحران زده اشتهارد 
و بوئیــن زهرا کارخانه های زیادی وجود دارد و بهره برداری 
از منابع آبی از ســوی این کارخانه ها خسارات فراوانی به بار 
آورده اســت.او می گوید: برداشت بی رویه آب  از سفره های 
زیرزمینی در سه بخش کشاورزی، شرب و صنعتی پیامدهای 
زیست محیطی ســوئی را در منطقه در پی داشته که باید 
آن را مدیریت کرد بنابراین ســال گذشته اقدامات خوبی با 
حمایت دستگاه قضایی برای انسداد چاه های غیر مجاز انجام 
شد.شــیبک می گوید: طرح انتقال پساب تصفیه شده کرج 
و مهرشــهر به دشت اشتهارد در دســت اجرا است که ۷۴ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشــته؛ این طرح مدتی غیرفعال 
بود اما بعد از مدتی فعال شد.او می افزاید: این آب به صنعت 
و کشاورزی اختصاص پیدا می کند اما قطعا به تقویت منابع 

آب زیر زمینی هم کمک خواهد کرد.
سعید نقدی، مدیر مطالعات پایه آب شرکت آب منطقه ای 
البرز می گوید: روند فرونشست زمین در البرز خطرناک است 
و می تواند به زیرساخت های حساس و ارزشمند استان مانند 
فرودگاه، نیروگاه، صنایع و ... خسارت جدی وارد و آن ها را از 

دور فعالیت خارج کند.
مدیــر مطالعات پایه آب شــرکت آب منطقــه ای البرز 
می افزاید: طبق مطالعاتی که ما در گذشــته انجام داده ایم 
سطح آب های زیرزمینی در اســتان البرز به طور متوسط، 
سالانه تا ۷۲ سانتیمتر افت می کند.مدیر مطالعات پایه آب 
شــرکت آب منطقه ای البرز می گوید: فرونشست نقطه ای 
نشان دهنده عفونت زمین است، در حال حاضر در مناطق 
مجاور کارخانه ســیمان آبیک و فتح آباد اشــتهارد شــاهد 
ترک ها و شیار های عمیقی هستیم که ناشی از همین پدیده 
فرونشست زمین است.نقدی می افزاید: اگر همین ترک ها در 
کنار ریل راه آهن یا جاده های استان مشاهده می شد وضعیت 
فرق می کرد و متولیان بیشتر متوجه شرایط می شدند.حسین 
فاضلــی هریکندی، رئیس کل دادگســتری البرز می گوید: 
طبق داده های موجود، بخشی از اراضی استان با فرونشست 
زمین درگیر است که دادگستری هرچند متولی مستقیم در 
این حوزه نیست اما تلاش کرده ضمن مقابله جدی با حفر 
چاه های غیرمجاز نسبت به مسدود و غیرقابل استفاده کردن 
چاه های غیرمجاز فعلی اقدام کند.رئیس کل دادگستری البرز 
می افزاید: در دوران تحول قضایی، عملکرد دادگستری استان 
البرز با تشکیل قرارگاه صیانت از بیت المال و مقابله با تغییر 
غیرمجاز کاربری رشد قابل توجهی داشته تا جایی که فقط 
در حوزه مقابله با تغییر کاربری ها، میزان اراضی آزادســازی 
شده در سال ۱۳۹۹حدود ۲۹ درصد بیشتر از مجموع پنج 
سال قبل از آن است.اســلامی، یکی از کارشناسان محیط 
زیست می گوید: کم آبی آبخوان ها، عامل اصلی فرونشست 
زمین است، در اثر افت سطح آب و فرونشست سطح زمین، 
خلل و فرج لایه هایــی از زمین که پیش از این آبدار بودند 
مســدود می شوند و به صورت فشرده در می آیند، در نتیجه 
طی ســال های آتی حتی با تزریق آب و چندین برابر شدن 
میــزان نزولات جوی، آب در لایه های آبدار نفوذ نمی کند و 
به صورت رواناب در ســطح زمین جاری می شــود.این نظر 
کارشناســی در تعارض با ادعای فرماندار اشتهارد مبنی بر 
تقویت آب های زیر زمینی از طرق انتقال پساب صنعتی به 
دشت اشتهارد قرار می گیرد و نشان می دهد آسیب زدن به 
محیط زیست، دردی نیست که درمان موثری داشته باشد 
بلکه باید تمام توان را بر پیشگیری از صدمه رساندن به آن 
متمرکز کرد.به هرصورت مسدود کردن چاه های غیرمجاز و 
جلوگیری از مصرف بی رویه منبع آب زیرزمینی پیشگیری 
مناسبی است که با نظارت و رصد دقیق به ثمر می رسد در 
غیراینصورت ادامه روند فعلی، زندگی انسان و آیندگانش را 

در چنگال خطر نگاه می دارد.

کارخانه لوله ســازی خوزســتان با نزدیک به ۵۰ سال 
قدمت قرار اســت که به داروســازی و تولیدی مواد اولیه 
فرش های ماشینی و موکت تبدیل گردد.به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان از اهواز، سوت و کور؛ بدون هیچ صدایی، 
نه از چِلق چِلق گذشــته خبریســت و نه از رفت و آمد پر 
گرد و خاک کارگران، گویی اینجا سکوت حکم فرما شده و 
در حال بلعیدن همه چیز است.شــگفت زده به اطراف نگاه 
می کنم و می بینم آن ســاختمان عظیم که زمانی با شکوه 
و شــوکت تمام به بهرداری رسید حالا تبدیل به ویرانه ای 
شــده که پر است از آهن قراضه و چند سگ بلاصاحب که 
همان حوالی در حال گشــت زنی و احتمالا غذا و آبی برای 

خوردن هستند.
دیگر نه طمطراق پیشین و عرق جبین کارگر وجود دارد 
تا با ریختن بر آهن داغ آن را ســرد و تبدیل به نان شــب 
کند نه آن دســتگاه ها و ماشــین آلات پیشرفته که زمانی 
از فرنگســتان راهی ایران زمین شدند تا کارخانه ای بزرگ 
را تشــکیل دهنــد و آن را تبدیل به یکی از پیشــرو ترین 
سازندگان لوله های بدون درز کشور نمایند که آوازه اش نیز 

در تمام غرب آسیا می پیچد.
در همان خاموشی غرق می شــوم که ناگهان هیاهویی 
توجــه مرا به خود جلــب می کند؛ مردی با کیســه ای در 
دست می آید و ســگ ها به سمت او هجوم می برند، کیسه 
را به سوی شان پرت می کند؛ پرندگان از ترس به پرواز در 
می آیند و حیوانات بر ســر جیفه ای، جنگ آغاز می کنند 
و گــرد و خاکی ایجاد می شــود. به پا خواســتن خاک و 
پریدن مرغان همان و دود شــدن رویای کارگران و پر زدن 

آرزوهایشان همانا.
کارخانه لوله ســازی خوزستان در دهه ۵۰ خورشیدی 
افتتاح و کار خود را به منظور تولید لوله های چدنی داکتیل 
شــروع کرد، این لوله ها در پروژه های آب و فاضلاب کارایی 
دارند و در طرح های آبرسانی مهم هستند. نکته قابل توجه 
نیز آن است که هم اکنون سیستم آب و فاضلاب خوزستان 
دچار فرسودگی شــده و نوسازی آن با توجه به بارش های 

سیلابی باران طی ۲ سال اخیر بسیار با اهمیت است.
اما این کارخانــه بی نظیر در غرب آســیا و خاورمیانه 
قطعاتش بــه صورت اســقاطی و آهن قراضــه به فروش 
می رســد. اخیرا کارگران شرکت لوله ســازی خوزستان با 
تجمع مقابل اســتانداری در نامه ای سرگشــاده خطاب به 
رئیس جمهور و ریاســت قوه قضائیه خواستار جلوگیری از 

برچیده شدن این کارخانه شدند.
البته اواسط اردیبهشــت ماه روابط عمومی دادگستری 
خوزستان به نقل از  عباس حسینی پویا دادستان عمومی و 
انقلاب اهواز با اشاره به قطعه قطعه کردن تجهیزات کارخانه 

نوشــت: این اقدام فعلا متوقف شده تا در دادگستری مورد 
بررســی قرار بگیرد.اما به نظر می رســد نه تنها این اقدام 
متوقف نشــده بلکه با قوت نیز ادامه یافت و به گفته سید 
نوراله حسن زاده معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
خوزستان با تغییر کاربری این کارخانه به دارو سازی موافقت 
شد.او در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید خوزستان 
که ۸ خردادماه برگزار شــد، با تاکید بر اینکه »در صورت 
دریافت همه مجوز ها و پرداخــت بدهی ها، تغییر کاربری 
کارخانه لوله ســازی خوزســتان به یک کارخانه داروسازی 
از نظر استانداری خوزســتان بلامانع است« افزود: شرکت 
لوله سازی خوزستان که از سال ۱۳۸۲ به بخش خصوصی 
واگذار شد، میزان بدهی های آن در بررسی های انجام شده 
۲ برابر ارزش خود کارخانه است.حســن زاده بیان کرد: در 
مقطعی که کارگران این کارخانه تجمع اعتراضی داشتند، 
هر امکانی در کشــور برای رفع مشکلات آن به کار گرفته 
شد، اما به دلیل آنکه غیر اقتصادی است و کارایی پیشین را 
ندارد، همچنین ۲۰۰ شکایت از این کارخانه در دادگستری 
مطرح است، مالک آن تصمیم گرفته شرکت های دیگری را 

جایگزین نماید.
غلامرضا عشقی رئیس هیئت مدیره شرکت سابق لوله 
ســازی خوزســتان در گفتگو با خبرنگار ما با بیان اینکه 
داروسازی بعد از نفت دومین برند مطرح جهان است، گفت: 
لوله های تولیدی کارخانه ما سایز ۶۰۰ بوده و در زمان خود 
نیز منحصر بفرد بود، ولی اندک اندک بازار به لوله هایی به 
قطر یک تا ۲ هزار اینچ نیازمند شــد و همین مسئله لزوم 
ایجاد خط تولید جدید را می طلبید که با توجه به مشکلات 
پیش روی شــرکت، چنین اقدامی صرفه اقتصادی نداشت.

او در پاســخ به این پرسش که آیا راهی به جز قطعه قطعه 
کردن و به فروش رساندن قطعات کارخانه وجود داشت یا 
خیر، افزود: هم اکنون برخی از دســتگاه ها که ممکن است 
در کارخانه های جدید کارایی داشــته باشند، به کار گرفته 

خواهند شد.
عشــقی در خصوص وضعیــت کارگران بیــان کرد: با 
کارگران به صورت کامل تســویه حساب شده و با توجه به 
مشــکلاتی که در برخی زمینه ها با این افراد وجود داشت، 
من هم ذوق و شــوقی برای این کار نداشــتم و خواستم تا 

انرژی خود را در جایگاهی دیگری صرف کنم.
رئیس هیئت مدیره شرکت سابق لوله سازی خوزستان 
اظهار داشــت: با توجه به آنکه در خوزستان و منطقه غرب 
ایران داروسازی مطرحی وجود ندارد، بنابراین؛ می توان به 
آینده این کارخانه امیدوار بود ضمن آنکه ســرمایه گذاران 
نیز برای ســرمایه گذاری اعلام آمادگی کردند و مجوز های 
آن پس از جلســات متعدد صادر شــد.غلامرضا عشقی در 
جواب این پرســش که آیا امکانی وجود داشت تا کارخانه 
داروسازی را در محل دیگری احداث و کارخانه لوله سازی 
را دســت نخورده رها کــرد یا خیر گفت: وجود ســازه و 
ســاختمان برای راه اندازی کارخانه داروسازی باعث شده 
تا ما چندین ســال از رقبای خود جلو باشیم.به گفته این 
مدیر ارشد شرکت سابق لوله سازی خوزستان قرار است که 
کارخانه های دیگری برای تولید مواد اولیه فرش ماشینی و 
موکت نیز به جای کارخانه لوله ســازی خوزستان به بهره 

برداری برسد. 
تعطیلی کارخانه لوله سازی خوزستان با قدمت ۵۰ ساله 
خــود و تبدیل آن به داروســازی همچنین با واکنش های 

گسترده مواجه شد و بسیاری آن را نابودی تولید دانستند 
که در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها اتفاق می افتد.

رضا سخیراوی فعال سیاسی و اجتماعی نیز در صفحه خود 
در شبکه های اجتماعی گفته اســت که تعطیلی و فروش 
اســقاطی قطعات کارخانه لوله سازی خوزستان، بزرگترین 
و قدیمی ترین تولید کننده لوله های بدون درز کشــور، به 
حراج گذاشتن چند تکه آهن نیست، بلکه سرمایه اقتصادی 
و اجتماعی مردمانی اســت که همچنان هزینه بی تدبیری 

برخی مدیران نالایق را می دهند.
او در گفتگــو بــا خبرنگار مــا افزود: دولت بر اســاس 
سیاســت های اصل ۱۴۴ قانون اساســی و به منظور عمل 
بــه آن اصل کارخانه های شــرکت های دولتی را به بخش 
خصوصــی واگذار کرد، اما این اقــدام با بی تدبیری همراه 
بوده، زیرا شــرکت های مهم دولتی را به افرادی فروختند 
که تجربه ای بــرای مدیریت نداشــته و در حقیقت بدون 

کارشناسی چنین کار هایی صورت گرفته است.
ســخیراوی بیان کرد: این افــراد در ابتدا وام های کلان 
گرفتنــد و پس از مدتی به دلیل بــه صرفه نبودن تعطیل 
کردند.این فعال سیاســی و اجتماعی اظهار داشــت: لوله 
سازی خوزستان به لحاظ فنی در خاورمیانه بی نظیر است 
و به کار بردن این واژه نیز از آن رو است که لوله وقتی تولید 
می شود برای اتصال باید جوش بخورد، اما در این کارخانه 
با گریز از مرکز یا اصطلاحا )بدون درز( تولید می شــدند و 
حــالا قطعات همین کارخانه مهم را قطعه قطعه کرده و به 

فروش رساندند.
کارخانه لوله ســازی خوزســتان که به لحاظ فنی نیز 
در خاورمیانه بی نظیر اســت حالا بــه دلیل آنچه »صرفه 
اقتصادی ندارد« خوانده شــده، در حال جمع آوری است، 
اما به نظر می رســد این شــرکت بیش از هر چیز نیازمند 
ورود دستگاه ها و ماشین آلات نو برای تولید گونه جدیدی 
از لوله ها بوده، زیرا هم اکنون یکی از مشــکلات در استان 
خوزستان به گفته مسئولان آبفا نبود لوله است در حالی که 
بهترین لوله برای اســتفاده در بخش فاضلاب تولیدات این 

شرکت بوده که به هر دلیلی حالا دیگر نیست.
ســاخت کارخانــه دارو ســازی در هر کجای کشــور 
اقدامی اســت که نیاز به سرمایه هنگفت و همچنین کسب 
مجوزات گســترده و دارای بوروکراسی پیچیده ای است که 
به راحتی به هر کســی اعطا نمی شود، بنابراین شاید برای 
برخی ســوالی ایجاد شود که چگونه هیئت مدیره کارخانه 
لوله ســازی از نوسازی تجهیزات کارخانه خود عاجز است، 
اما می تواند سرمایه شــرکت دارو سازی را تجهیز و تامین 
نماید؟ از دیدگاه شما آیا امیدی است که کارخانه لوله سازی 

خوزستان با ۵۰ سال قدمت مجددا احیا شود؟

عدم تآمین کامل حق آبه تالاب ها، کاهش 
بارندگی و خشکسالی امسال تالاب های استان 
آذربایجان غربی را در وضعیت نامناســبی قرار 
داده است. به گزارش ایلنا از آذربایجان غربی، 
امســال با توجه به خشکســالی و عدم تامین 
حق آبه تالاب های استان در وضعیت مناسبی 
نسیتند و تعدادی از آنها خشک شده اند.حجت 

جبــاری در گفت و گو با ایلنا، با بیان اینکه در 
آذربایجان غربی ۴۰ تالاب وجود دارد که از این 
تعداد ۱۴ تالاب دائمی و ۲۶ تالاب فصلی هستند، 
اظهارداشت: از تعداد تالاب های دائمی استان ۸ 
تالاب نســبتاً وضعیت خوبی دارند و ۶ تالاب 
دائمی هــم ۴۵ درصــد آبگیری شــدند.وی با 
بیان اینکه تالاب های استان وضعیت مناسبی 

ندارند، ادامه داد: سه تالاب قوپی، بابا علی و قره 
قشلاق در مهاباد و قره گل در بوکان متأسفانه 
امســال به دلیل کمبود منابع آبی، خشکسالی 
و عدم تأمین حق آبه مورد نیاز آبگیری نشــده 
و خشک شــده اند.جباری، با اشاره به اینکه با 
توجه به پدیده خشکسالی و کم بارشی در سال 
جاری، تالاب های اســتان حال خوبی ندارند، 
افزود: تالاب های اســتان در مقایسه با دو سال 
گذشته شــرایط خوبی ندارند و با توجه به بالا 
بودن گرمای هــوا انتظار می رود شــرایط در 
اواخر تابســتان نامناســب تر شود.معاون فنی 
حفاظت محیط زیست آذربایجان غربی عنوان 
کرد: تالاب های دائمی اســتان همچون تالاب 
دُرگه سنگی، حسنلو و سلدوز به دلیل کمبود 
منابع آب و شرایط خشکسالی امسال فقط ۴۰ 
درصد آبگیری شــدند که در پایان تابستان به 
طور یقین با مشــکل مواجه خواهند شد.وی 
اضافــه کرد: تالاب های فصلی به دلیل اینکه از 
طریق نزولات جوی در زمستان و بهار آبگیری 
می شوند و امسال در فصل بارش کمترین میزان 
بارندگی ثبت شد متأسفانه فقط ۴۵ درصد این 

تالاب ها آبگیری شدند.جباری با اشاره به اینکه 
دریاچه ارومیه به عنوان بزرگترین و مهمترین 
تالاب آذربایجان غربی به دلیل عدم تأمین حق 
آبه در شرایط نامناسبی قرار دارد، گفت: امسال 
تنها یک میلیارد مترمکعــب حق آبه دریاچه 
ارومیه تأمین شــده است.معاون فنی حفاظت 
محیط زیست آذربایجان غربی با اشاره آبگیری 
۵۰ درصدی تالاب کانی برازان نخستین سایت 
پرنده نگری کشور در استان گفت: متأسفانه به 
دلیل خشک سالی و عدم تأمین حق آبه کامل 

این تالاب نیز در وضعیت مناسبی قرار ندارد.
تالاب قره قشــلاق بنــاب یکــی دیگر از 
تالاب های حوضه آبریز دریاچه ارومیه اســت 
که متاســفانه به دلیل عــدم تامین حقابه در 
حال خشک شــدن اســت این تالاب  که به 
دلیــل زیبایی و تنــوع گونه هــای جانوری و 
گیاهی به عروس تالاب های شمال غرب کشور 
شــهرت یافته است، یکی از تالاب های اقماری 
و چســبیده به دریاچه ارومیه است که محل 
زیســت پرندگان مختلف به شــمار می رود.از 
جمله ویژگی های بسیار مهم تالاب قره قشلاق 

موقعیت ویــژه جغرافیایی و قرار گرفتن آن در 
است  ارومیه  دریاچه  شرقی  جنوب  و  جنوب 
حائز  بسیار  ملی  های  پارک  از  یکی  خود  که 
اهمیت کشور است.فرمانــدار بناب در گفت و 
گو با خبرنگار ایلنا در این باره گفت: خشــک 
شدن تالاب قره قشــلاق تهدیدی جدی برای 
منطقه و روستاهای اطراف است.شهریار فتحی 
با بیان اینکه تالاب قره قشــلاق بناب یکی از 
تالاب های اقماری دریاچه ارومیه اســت گفت: 
وجــود گونه های نادر گیاهــی و حیات وحش 
و همچنین مناظر بســیار جذاب توریستی و 
گردشگری از این منطقه یک منطقه توریستی 
و گردشگری به وجود آورده است.فتحی، اظهار 
کرد: به دلیل خشکســالی های اخیر ساکنان 
روستاهای حاشــیه این تالاب با مشکل جدی 
معیشت و زندگی مواجه هستند که یک تهدید 
جدی محسوب می شــود.فرماندار بناب افزود: 
مشکل جدی که هم اکنون تالاب قره قشلاق را 
تهدید می کند عدم تعیین حق آبه تالاب است 
که اگر آب مورد نیاز تالاب را تأمین نکنیم این 

تالاب رفته رفته از بین خواهد رفت.

وقتیفرونشستزمینگلویالبرزرامیفشارد

کارگرانیکهچوببیتدبیریرامیخورند

فروشاسقاطیدستگاههایکارخانهلولهسازیخوزستان

ازبینرفتنکامل۳تالابآذربایجانغربیبهدلیلخشکسالیوعدمتأمینحقآبه

تولیدروزانهچهارهزارتنسیماندرشهرکرد
گروه شهرستانها - مهری کرفسی: روزانه چهارهزارتن سیمان در شهرکرد 
تولید وروانه بازارمصرف می شود. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال 
و بختیاری نیز گفت: بعد از وقفه در روند تولید سیمان پس از آتش سوزی کارخانه 
ســیمان شــهرکرد، اکنون این کارخانه وارد مدار تولید شده است وروزانه چهار 
هزار تن محصولات خود را به بازار عرضه می کند.ســجاد رستمی تاکید کرد:این 
میزان بیشتر از نیازبازاراســتان است و براساس پیش بینی ها تا هفته آینده خلأ 
بازار سیمان رفع و وارد تعادل می شود.وی افزود:متاسفانه درروزهایی که سیمان 
به علت مشــکل با کمبود مواجه شــد، برخی متخلفان از این فضا سوءاستفاده 
کردند و قیمت ســیمان را تا ۲ برابر در بازار بالا بردند و گران تر به افراد نیازمند 
فروختند. رستمی تصریح کرد:اکنون قیمت هر تن سیمان پاکتی مقابل کارخانه 
چهار میلیون و ۸۵۰ هزار ریال و هر تن ســیمان فله ســه میلیون ریال اســت.

رستمی ابرازامیدواری کرد:با احتساب کرایه حمل و نرخ مصوب، سیمان به همان 
نرخ مصوب ۲ ماه قبل بازگردد و به دست مصرف کننده برسد.مدیرعامل کارخانه 
ســیمان شهرکرد نیز گفت: این کارخانه سالانه افزون بر یک میلیون تن سیمان 
و روزانه سه هزار و ۳۰۰ تن کلینکر تولید دارد.وی گفت: با راه اندازی خط تولید 
کارخانه سیمان شــهرکرد، اکنون فقط نیاز بازار استان تامین می شود و پس از 
اشباع، مازاد آن به سایر نقاط کشور منتقل خواهد شد.رستمی با اشاره به مشخص 
بودن قیمت سیمان در بازار گفت: سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و 
بختیاری از طریق تشدید بازرسی ها نسبت به برخورد جدی با دلالان و واسطه ها 
در بازار سیمان اقدام می کند.مدیرعامل کارخانه سیمان شهرکرد هم تاکید کرد: 
مشکلات کارخانه سیمان شهرکرد از حدود ۲ ماه قبل به  دنبال سهمیه بندی برق 
و الزام به فعالیت با ۱۰ درصد ظرفیت شــروع شــد که به علت قطع و وصل برق 
و بروز مشــکل در کانال و کابل های برق یک ماه، مشکل تولید بروز کرد.حسن 
رضایــی افزود: در این مدت برابر نیمی از ظرفیت فروش، از محل ذخیره ســازی 
سیمان در کارخانه سیمان شهرکرد تامین شد و اکنون خوشبختانه این مشکل با 
تلاش نیروهای این کارخانه رفع شده است.رضایی تصریح کرد: ۵۰ درصد تولید 
کارخانه سیمان شهرکرد در داخل فروخته و ۵۰ درصد در خارج از کشور مانند 

صادرات به عراق، امارات، عمان و آفریقا عرضه می شود.

بهمناسبتهفتهدولتوبهطورهمزمان۲۱پروژه
تامینآبآشامیدنیدراستانقزوینافتتاحشد

گروه شهرستانها – مریم نقدی: در هفته دولت و به پاس تقدیر از شهیدان 
دولت، رجایی و باهنر، ۲۱ پروژه تامین آب آشامیدنی شهری و روستایی به طور 
همزمان با حضور مقام های اســتانی و محلی و نیز جمعی از مردم شهر قشلاق 
آبیک به طور نمادین در این شــهر افتتاح و مورد بهره برداری رسمی قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی، اســتاندار قزوین در این مراسم گفت: خوشحالیم که 
نقطه شــروع و فعالیت دولت جدید در استان قزوین با افتتاح پروژه های تامین 
آب آشــامیدنی مردم همراه اســت.هدایت الله جمالی پور افزود: در پایان دولت 
یازدهم و دوازدهم می توان اذعان کرد که بخش آب استان، با وجود سختی ها و 
تحریــم و کمبود منابع مالی به خوبی انجام وظیفه کرده و این حرکت در دولت 
آینده نیز با قوت و جدیت ادامه خواهد داشت. وی به کمبود بارش در سال های 
اخیر اشــاره کرد و ادامه داد: نظارت بر امور و کنترل و مدیریت ارائه خدمات در 
بخش آب استان امری بود که به خوبی و جهادی صورت گرفت و امسال به عنوان 
خشــک ترین سال استان در نیم قرن اخیر با حداقل فشار به مردم همراه بود و 
رضایت مردم در این زمینه رضایت خداست.در ابتدای این مراسم نیز مدیر عامل 
شرکت آب و فاضلاب استان قزوین طی سخنانی گفت: امروز ۲۱ پروژه تامین آب 
آشامیدنی شامل پنج پروژه شهری و ۱۶ پروژه روستایی با اعتباری بالغ بر ۲۲۸ 
میلیارد ریال افتتاح شــد و با بهره برداری از آن ۲۱ هزار و ۴۳۵ خانوار از نعمت 
آب مطمئن و سالم برخوردار شدند.داراب بیرنوندی در خصوص پروژه تامین آب 
آشــامیدنی شهر قشلاق که پروژه افتتاحی نمادین بود نیز یادآور شد: این پروژه 
شــامل یک مخزن هوایی ۱۰۰ مترمکعبی و ۱۰۰ متر خط انتقال مربوط به آن 

بود که با هزینه ای معادل ۱۲ میلیارد ریال احداث شده است.

نشتپسابهاینفتیدرمیداننفتیآذر
مدیرکل محیط زیست ایلام از تلف شدن ۱۰۰ قطعه پرنده در حوضچه های 
تبخیــر میدان نفتی آذر خبر داد.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، غلامرضا 
ابدالی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان ایلام گفت: در پی نشت پساب های 
نفتی در حوضچه پایین دســت میدان تعداد ۱۰۰ قطعه پرنده تلف شــده اند و 
پرونده این تخلف تشکیل و مراتب به اطلاع مراجع قضایی برای پیگیری بیشتر 
پرونده رسیده است.وی افزود: این حوضچه از پساب های میدان نفتی آذر تشکیل 
شــده و طبق ضوابط زیست محیطی باید آب خالص باشد در حالی که همراه با 
آب امــا در این مورد مواد نفتی نیز به داخل حوضچه نشــت پیدا کرده و باعث 
تلف شدن پرندگان شده است.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان ایلام با بیان 
اینکه تمام فعالیت های این شــرکت نفتی به طور جدی و دائمی رصد می شود، 
گفت: در صورت مشــاهده هرگونه مخاطرات زیســت محیطی با مسئولان این 

میدان برخورد قضایی خواهد شد.

۲00شغلبرکتبرایاقشارآسیبپذیرآرانوبیدگل
بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام زمینه ایجاد اشــتغال برای ۲۰۰ نفر را 
در آران و بیدگل کاشان فراهم کرده است.معاون تامین نهاده ها و مشارکت های 
اقتصادی بنیاد برکت با اعلام این خبر اظهار داشــت: بنیاد با حمایت از کارگاه 
تولیدی فعال در حوزه تولید اسباب بازی و بازی های فکری، باعث ایجاد اشتغال 
برای ۲۰۰ نفر از ســاکنان و به خصوص اقشار آسیب پذیر شهر آران و بیدگل در 
استان اصفهان شده است.هادی جوهری با اشاره به حمایت از این واحد تولیدی 
در قالب مشارکت مدنی خاطرنشان کرد: بنیاد برکت ۳۰ میلیارد ریال منابع برای 
تکمیل ســرمایه در گردش و فاز توســعه در اختیار این کارگاه تولیدی فعال در 
زمینه تولید اســباب بازی، بازی های فکری و ابزار کمک آموزشی قرار داده است.

وی ادامه داد: در حال حاضر ۶۰ نفر به صورت مســتقیم در این کارگاه مشغول 
فعالیت بوده و برای ۱۴۰ نفر نیز اشتغال خانگی ایجاد شده است.به گفته معاون 
تامین نهاده ها و مشارکت های اقتصادی بنیاد برکت، اکثر افرادی که در خانه خود 
با کارگاه مشــارکتی این بنیاد همکاری دارند از میان اقشار آسیب پذیر از جمله 
زنان سرپرست خانوار، معلولان و افراد نابینا و کم توان و معرفی شدگان از سوی 
خیریه ها انتخاب شده اند.جوهری بیان کرد: کارگاه تولیدی مشارکتی بنیاد برکت 
از سال ۱۳۸۵ فعالیت خود را در زمینه تولید اسباب بازی های هدف دار، بازی های 
آموزشی و ابزار کمک آموزشی آغاز کرده بود اما فعالیت آن به علت تورم و افزایش 

ناگهانی نرخ ارز متوقف شده بود.

برخیروستاهایشهرستانرشت
آبشربمناسبندارند

فرماندار شهرستان رشت گفت: مرکز استان که به عنوان شهر باران های نقره ای 
معروف است لذا حق طبیعی مردم آن این است که از آب شرب مطمئن برخودار 
باشند، بیشترین مشــکل ما در حوزه های آب روستایی است.علی فتح اللهی در 
جلســه بررسی مشکلات آب که در فرمانداری برگزار شد، اظهار کرد: شهرستان 
رشــت حدود ۴۰ درصد جمعیت ثابت اســتان را تحت پوشش دارد، با توجه به 
اقدامات و کارهایی که در این شهرســتان انجام می شــود، به جهت مرکزیت و 
دسترسی به ادارات کل بسیار با اهمیت است.فرماندار شهرستان رشت با اشاره به 
اهمیت ارزیابی پروژه های عمرانی افزود: باید بررسی کنیم که میزان بهره مندی از 
آب و فاضلاب چقدر است و استان نسبت به کشور در چه جایگاهی قرار دارد و 
بتوانیم با استفاده از این ظرفیت ها نسبت به پیگیری موضوعات اقدام کنیم.وی با 
اشاره به اهمیت آب گفت: زندگی مردم  و کشاورزی از مهم ترین موضوعاتی است 
که به آب وابســته است که اگر در برخی مناطق آب نداشته باشیم یا از کیفیت 
لازم برخوردار نباشد، یقینا نارضایتی هایی را به دنبال خواهد داشت.فتح اللهی بیان 
کرد: همین امروز صبح ظرف مدت چند ساعت بر اثر شدت بارندگی و آبگرفتگی 
در ســطح شهر مشکلاتی ایجاد شد؛ با وجود این حجم از بارش اگر اعلام کنیم 
هنوز برخی روستاهای شهرستان از آب شرب مناسب برخودار نیستند، قابل باور 
نخواهد بود.فرماندار شهرســتان رشــت با بیان اینکه امسال برای آب و فاضلاب 
حدود ۲۱ میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است، ادامه داد: میزان اعتبارات 
ســال گذشته آب و فاضلاب شهرستان ۱۵ میلیارد تومان بود که امسال افزایش 
یافته؛ شــاخص بهره مندی آب روستایی حدود ۵۷ درصد است.وی با بیان اینکه 
بحث تامین آب مطمئن و بهداشــتی بسیار حائز اهمیت است، اضافه کرد: مرکز 
استان که به عنوان شــهر باران های نقره ای معروف است لذا حق طبیعی مردم 
آن این اســت که از آب شــرب مطمئن برخودار باشند، بیشترین مشکل ما در 

حوزه های آب روستایی است.

اخبار کوتاه


